
Oświadczenie złożone 

przez senatora Wadima Tyszkiewicza 

w dniu 6 lutego 2022 r. 

Oświadczenie skierowane do wiceprezesa Rady Ministrów, ministra aktywów państwowych Jacka Sasina 

Szanowny Panie Ministrze! 

Proszę o udzielenie odpowiedzi na zamieszczone poniżej pytania. 

1. Jaki jest powód tak drastycznego (o ponad 600%) wzrostu ceny gazu ziemnego zaazotowanego 

dostarczanego przez PGNiG OD Sp. z o.o. (grupa kapitałowa PGNiG SA) dla klientów w województwie 

lubuskim, sprzedawanego wg cennika „Gaz dla Biznesu”, skoro jest on wydobywany w Polsce (w okolicach 

Nowej Soli), wykorzystywany w pobliżu miejsca jego wydobycia, a koszty jego wydobycia uzależnione są 

wyłącznie od uwarunkowań lokalnych? 

2. Dlaczego od początku transformacji rynku gazu ziemnego w Polsce nie zadbano o to, aby klienci 

nabywający gaz ziemny zaazotowany mogli nabywać go na warunkach rynkowych, tylko są uzależnieni od 

jednego dostawcy – spółek z grupy kapitałowej PGNiG SA? 

3. Dlaczego nie stworzono modelu regulacyjnego w zakresie hurtowego rynku gazu ziemnego 

zaazotowanego jak np. na rynku niemieckim, gdzie gaz ziemny zaazotowany jest powiązany z gazem 

ziemnym wysokometanowym, w wyniku czego nabywcy gazu ziemnego zaazotowanego mogą korzystać 

z konkurencyjnych ofert na rynku hurtowym, np. kontraktować na kilkuletnie okresy? 

4. Dlaczego prezes Urzędu Regulacji Energetyki (nadzorowany przez prezesa Rady Ministrów; art. 21 ustawy – 

Prawo energetyczne), którego obowiązkiem jest równoważenie interesów przedsiębiorstw energetycznych 

i odbiorców energii (art. 23 ust. 1 ustawy – Prawo energetyczne) nie robi od wielu lat nic, żeby zapewnić odpowiednią 

ochronę przedsiębiorstwom nabywającym gaz ziemny zaazotowany, pomimo wnoszonych do niego skarg? 

5. Dlaczego przez wiele lat prezes Urzędu Regulacji Energetyki (nadzorowany przez prezesa Rady 

Ministrów; art. 21 ustawy – Prawo energetyczne) akceptował taki model rozliczeń, w którym cena za gaz 

ziemny zaazotowany w zatwierdzanej przez niego taryfie (gdy był obowiązek taryfowy w zakresie sprzedaży 

do biznesu) odnoszona była do innego towaru, jakim jest gaz ziemny wysokometanowy, pomimo że jego 

prawnym obowiązkiem przy zatwierdzaniu taryfy było odniesienie się do kosztów pozyskania i dostarczenia 

gazu ziemnego zaazotowanego? 

6. Dlaczego prezes Urzędu Ochrony Konkurencji i Konsumentów (nadzorowany przez prezesa Rady 

Ministrów; art. 29 ustawy o ochronie konkurencji i konsumentów) pomimo zgłaszanego mu podejrzenia 

o nadużywanie pozycji dominującej przez PGNiG OD Sp. z o.o. (grupa kapitałowa PGNiG SA) np. 

w 2018 r., nie zrobił nic w tej sprawie? Być może jego działanie wtedy uchroniłoby przedsiębiorców 

z województwa lubuskiego przed tak dramatycznymi cenami gazu ziemnego zaazotowanego poprzez 

wymuszenie stosowania mechanizmów rynkowej wyceny tego gazu? 

7. W jaki sposób biznes ma zabezpieczać swoje kontrakty sprzedaży towarów w przypadku wzrostu ceny 

paliwa gazowego zaazotowanego o ponad 600% (np. w przypadku taryfy BS-7 cena cennikowa w 2021 r. to 

10,037 gr/kWh, a cena cennikowa w 2022 r., taryfa BS-9, to 76,085 gr/kWh)? 

8. Czemu ma służyć wprowadzona przez PGNiG SA i akceptowana przez ministra nadzorującego tę 

spółkę automatyczna obniżka cen paliwa gazowego o 25% w okresie od dnia 14 stycznia 2022 r. do dnia 

28 lutego 2022 r., po uprzednim wprowadzeniu tak drastycznej podwyżki (o ponad 600%) ceny paliwa 

gazowego zaazotowanego? Ani skala obniżki, ani okres jej obowiązywania nic w praktyce nie zmienia. 

Spółki uzależnione od gazu ziemnego zaazotowanego w województwie lubuskim podejmują decyzje 

biznesowe w dużo dłuższych horyzontach czasowych – co najmniej roku, ale zazwyczaj 3–5 lat. Taka 

obniżka nie ma praktycznego znaczenia dla podejmowania decyzji o ograniczeniu produkcji czy likwidacji 

miejsc pracy spowodowanych tak drastycznymi podwyżkami ten tego surowca.  

9. Dlaczego prezes Urzędu Regulacji Energetyki (nadzorowany przez prezesa Rady Ministrów; art. 21 

ustawy – Prawo energetyczne) nadzorujący spółki dystrybucyjne gazu ziemnego (w tym zwłaszcza Polską 

Spółkę Gazownictwa Sp. z o.o., grupa kapitałowa PGNiG SA) i zatwierdzający plany rozwoju sieci tej spółki 

nie zapewnił budowy gazociągu gazu ziemnego wysokometanowego dla odbiorców przemysłowych 

z województwa lubuskiego (gmin Nowa Sól, Zielona Góra, Szprotawa)? 

Z poważaniem 

Wadim Tyszkiewicz 


